
6.6 Důležité poznámky o sufixu σ 

Podívejte se, co se stane, když se sufix σ přidá ke slovesu, které končí na určité 

souhlásky: 

βλεπω  –  vidím (prézens) 

βλεψω  –  uvidím/budu vidět (futurum) 

Důležitá gramatika 

Dávejte pozor, když se σ 

přidává ke slovesnému kmeni 

končícímu souhláskou. 

Sufix σ (u futura a aoristu) se bude často spojovat s koncovými souhláskami 

slovesného kmene. Toto by nemělo být nahlíženo jako zvláštní pravidlo o futuru a 

aoristu; je to spíše záležitost výslovnosti. Stejné změny uvidíme později u jistých 

podstatných jmen (lekce 12).1 

Důležitá gramatika 

π, β, φ + σ → ψ 

κ, γ, χ+ σ → ξ  

τ, δ,θ, ζ + σ → σ2 

Příklady 

prézens futurum 

 skutečný tvar význam  proces vzniku tvaru 

βλεπω βλεψω uvidím βλεπ-σω 

βαπτιζω βαπτισω pokřtím βαπτιζ-σω 

ἀνοιγω ἀνοιξω otevřu ἀνοιγ-σω 

                                                           
1  
2 Kromě slovesa κραζω, které se chová, jako kdyby bylo κρασσω. Tak protože σσ + σ → ξ, jeho futurum je 
κραξω a jeho aorist je ἐκραξα. 



Stejným způsobem se σ chová v aoristu (aorist od βλεπω je ἐβλεψα). 

Nápověda 

Protože aorist zahrnuje přidání jak prefixu ε, tak i sufixu σ, mohou se objevit oba 
druhy komplikací. Tak např. aorist od ἀνοιγω je ἠνοιξα (εανοιγσα). 


